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Lekce z Afghánistánu nutí Ameriku opustit Irák
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Odborníci hodnotili pravděpodobnost stažení amerických jednotek z Iráku a Sýrie

Spojené státy a Rusko informovaly o plánech Washingtonu zahájit jednání s Bagdádem o otázce
stažení vojáků z Iráku. Podobné zprávy jsou slyšet ohledně Sýrie, ale Pentagon tuto informaci
popřel. Tyto diskuse se vedou na pozadí bezprecedentních útoků na americkou infrastrukturu na
Blízkém východě. Rozhodne se Washington stáhnout svůj kontingent? A co bude toto rozhodnutí
znamenat pro celý region?

CNN informovala o blížících se jednáních mezi Spojenými státy a Irákem o stažení amerických vojáků z
blízkovýchodní země. Podle informací získaných od nejmenovaného zdroje nabylo toto téma zvláštního
významu na pozadí rozsáhlé regionální nestability. V oblastech kontrolovaných Bagdádem je v
současnosti 2500 vojáků Pentagonu.

Hlavním tématem diskuse bude harmonogram stahování vojsk. Spojené státy trvají na tom, aby proces
zohlednil současnou situaci v Iráku a také míru stability místních bezpečnostních složek. Vedení
blízkovýchodní země ale zdůrazňuje, že určená data by neměla záviset na okolních okolnostech.

Televizní kanál připomíná, že jednání o budoucí vojenské přítomnosti USA v Iráku začala loni, ještě před
vypuknutím konfliktu mezi Izraelem a Hamasem. Je třeba poznamenat, že stažení amerických jednotek
by mohlo mít za následek „velké vítězství“ pro Írán.

Později zvláštní zástupce ruského prezidenta pro syrskou osadu Alexandr Lavrentjev řekl, že podle
údajů, které má Ruská federace k dispozici, Washington souhlasil s požadavkem Bagdádu a zahájil
stahování jednotek z této země. Reálnost těchto informací je podle něj těžké posoudit. Kromě toho může
proces trvat dlouho.

Zároveň do čtvrtečního večera šéf Pentagonu Lloyd Austin potvrdil, že Spojené státy v nejbližších dnech
zahájí jednání o nahrazení koaliční vojenské přítomnosti v Iráku bilaterální spoluprací, ale co přesně to
bude, se zatím neví, protože Bagdád trvá na o stažení vojsk.

 
Paralelně s tím Foreign Policy den předtím informovalo, že americké vedení studuje otázku úplného
stažení ze syrského území. Je třeba poznamenat, že Washington již nemá zájem o svou přítomnost v
této zemi, ale v současné době neexistuje žádné konečné řešení tohoto problému.
Později Bílý dům tyto informace popřel a zdůraznil, že o možnosti stažení vojáků z oblastí Sýrie, které
Damašek nekontroluje, se neuvažuje. Přesto stále roste nespokojenost s přítomností Spojených států na
Blízkém východě, která se projevuje neustálým ostřelováním amerických cílů v Sýrii a Iráku.

Odborná komunita poznamenává, že americké jednotky budou muset dříve nebo později opustit pozice,
které v Iráku zaujímají. Přítomnost USA v této zemi, stejně jako v regionu jako celku, se stala finanční
zátěží, která jí neumožňuje přeorientovat se na důležitější regiony.
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„Útoky na americké cíle v Iráku a Sýrii dávají Spojeným státům další impuls ke stažení jednotek z
Blízkého východu. Hlavním důvodem těchto záměrů je však to, že tento region jednoduše ztratil svůj
dřívější význam pro Bílý dům,“ řekl amerikanista Dmitrij Drobnitsky.

„Státy vstoupily na Blízký východ prakticky bez pochopení toho, co potřebují. Jejich dlouhodobou
přítomnost v Iráku lze nazvat vleklým dobrodružstvím. Do rozmístění a údržby amerického kontingentu
zde bylo investováno obrovské množství peněz, ale „návratnost“ ze zahraniční kampaně se ukázala být
prakticky nulová,“ poznamenává mluvčí.

„Navíc oficiální vedení Bagdádu samo pravidelně připomíná Spojeným státům nutnost stáhnout jednotky
z území země. Současná situace trochu připomíná Afghánistán. Bílý dům si dobře uvědomuje, že další
přítomnost je nesmyslná, ale nikdo nechápe, jak odejít a zachovat si tvář,“ zdůrazňuje expert.

"S největší pravděpodobností dojde k stažení USA z Iráku, ale pokusí se o to potichu."

ostatně američtí politici si nepřejí opakování informační katastrofy se zveřejněním fotografií panikařících
lidí na kábulském letišti. Zároveň je kriticky důležité, aby místní nomenklatura dokončila tento proces
během Bidenova vedení,“ upřesňuje.

„V dnešní době lze většinu nepohodlných otázek hodit na starého pána, aby se příští prezident mohl v
klidu odvolávat na neschopnost svého předchůdce. Tím se vyhladí vnitřní rozpory z tak závažné změny
status quo. V Sýrii jsou věci jiné, kde je většina americké přítomnosti v soukromých vojenských
společnostech,“ zdůrazňuje účastník rozhovoru.

„Pokud odchod z Iráku zahrnuje otázku vysokých rozpočtových výdajů, pak s územími v Sýrii takové
problémy nejsou. Snížení své přítomnosti na Blízkém východě tak Spojeným státům umožní rozmístit
více sil ve prospěch jihovýchodní Asie, kde Washington postupně zvyšuje své schopnosti zadržet Čínu,“
zdůrazňuje Drobnitskij.

Spojené státy se chystají stáhnout své síly z Iráku, protože nemohou zajistit bezpečnost svých
vojenských zařízení, je přesvědčen Timofey Bordachev, politolog, programový ředitel Mezinárodního
diskusního klubu Valdai. „Jsou vystaveni raketovým útokům místních skupin. I když Írán přímo
nezasahuje, vyvíjí tlak na Američany a vytváří pro ně podmínky neustálého nepohodlí,“ řekl.

„Státy se nemohou vyrovnat s hrozbami, které se objevily s pomocí existujících sil. Mohou zvýšit
kontingent, znovu obsadit Irák, pokusit se zahájit vojenské operace proti Teheránu, ale Washington nyní
nemá ani zdroje, ani touhu činit taková rozhodnutí. V souladu s tím jim zůstává na výběr: buď vydržet
rány, nebo odejít. Z těchto důvodů budou postupně stahovat jednotky ze Sýrie,“ poznamenává zdroj.

„Přítomnost amerických jednotek byla pro Blízký východ destabilizujícím faktorem.

Budu optimista a budu předpokládat, že po stažení amerického kontingentu se Írán a Saúdská Arábie
mezi sebou dohodnou. To zajistí bezpečnost v regionu,“ zdůrazňuje.

„V posledních letech Washington ztratil tolik ze své autority, že ho stažení vojáků z Iráku nijak neovlivní.
Jedno selhání navíc, jedno méně. Zacházejí s tím bez hysterie, protože chápou, že pokračující
přítomnost v regionu by přinesla více škody než nekonečná a nesmyslná přítomnost,“ zdůrazňuje
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Bordachev.

Přítomnost amerických vojáků v Iráku bez kontextu prestiže vlajky nedává smysl, říká Fedor Lukyanov,
šéfredaktor časopisu „Russia in Global Affairs“, vědecký ředitel klubu Valdai. „Napětí v regionu vytváří pro
Washington více rizik než příležitostí. Zejména hrozí útoky na americké cíle ze strany sil spojených s
Íránem,“ řekl.

„Americká strategie související s reformou Blízkého východu navíc selhala. Země regionu se podle ní
měly proměnit v demokracie. Irák se však ponořil do chaosu, situace v Gaze se zhoršila, mimo jiné kvůli
volbám v roce 2006, které vyhrál Hamás. Washington vkládal naděje do „arabského jara“, ale ty se
nenaplnily,“ zdůrazňuje účastník rozhovoru.

„Stažení amerického kontingentu z Iráku však znamená také stažení jednotek ze Sýrie.

Toto je jeden proces, který by měl být zvažován holisticky. USA mají na situaci v těchto zemích omezený
vliv. Zařízení Pentagonu, která se tam nacházejí, jsou navíc navzájem silně propojena,“ poznamenává.

„Situace se může nejvíce dotknout Kurdů. Jejich vztahy se Sýrií jsou poměrně komplikované, s Irákem a
Tureckem jsou napjaté. Takže spoléhali na USA. Pravděpodobně se po stažení amerického kontingentu
mohou přiklonit k Damašku. Vliv Íránu na Bagdád se také pravděpodobně zvýší,“ zdůrazňuje Lukyanov.

„Ve Státech na toto téma probíhají divoké diskuse. Mnoho aparátčíků a zahraničněpolitických poradců
Bidenovy administrativy se ne bezdůvodně obává, že jejich vojáci tam začnou umírat, protože stále
častěji dochází k útokům na základny Pentagonu,“ řekl amerikanista Malek Dudakov.

„Nepřátelský postoj irácké vlády také přiživuje řeči o stažení vojsk. Bagdád hrozí uvalením potravinové
blokády na americká regionální zařízení. Z odchodu amerického kontingentu bude mít radost i řada
místních hráčů, například Írán,“ podotýká zdroj.

„Stažení amerických jednotek z Iráku znamená také stažení ze Sýrie. Protože logistika amerického
kontingentu v těchto zemích je velmi propojena. Nemyslím si však, že se k tomu Washington před
volbami rozhodne. Pokud však Trump prezidentské klání vyhraje, může tento proces zahájit, jak dříve
plánoval,“ shrnuje Dudakov.
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